

基于稀疏深度置信网络的图像分类识别研究

刘梦溪^{1,2}, 王征², 宋久旭², 巨永锋¹, 武晓滕²

(1 长安大学 电子与控制工程学院, 陕西 西安 710064;

2 西安石油大学 光电油气测井与检测教育部重点实验室, 陕西 西安 710065)

摘要: 针对工业生产中 X 射线获取的焊缝图片缺陷难以被识别的问题, 构建了一个深度置信网络模型, 该模型由三层受限玻尔兹曼机组成, 由于将稀疏约束引入深度学习模型的算法中, 使得焊缝缺陷信息能够获得到有效的目标稀疏表示, 以更为简洁有效的训练实现对焊缝缺陷信息的识别. 通过分层网络模型对比实验表明, 稀疏深度置信网络能够提高焊缝缺陷图像识别的正确率, 实现更为精准的图像信息分类, 在有效避免过拟合现象的发生的同, 提升了模型对于焊缝缺陷识别的性能.

关键词: 焊缝缺陷; 深度学习; 稀疏约束; 深度置信网络

Weld Defects Images Classification and Recognition Based on Sparse Deep Belief Network

LIU Meng-xi^{1, 2}, WANG Zheng², SONG Jiu-xu², JU Yong-feng¹, WU Xiao-meng²

(1 School of Electronic and Control Engineering, Chang'an University, Xi'an, 710064, China;

2 Shaanxi Key Laboratory of Measurement and Control Technology for Oil and Gas Wells, Xi'an Shiyou university, Xi'an, 710065, China)

Abstract: Because weld defects images obtained by X-ray are difficult to be identified in industrial production, a Deep Belief Network (DBN) model composed of three-layer Restricted Boltzmann Machine (RBM) is proposed. Due to the sparse constraint introduced into the depth learning model algorithm, the weld defects information can obtain the target sparse representation in more effective way and the weld defects information can be identified through more concise and effective training. The comparison experiment of layered network model shows that the Sparse Deep Belief Network can ensure the accuracy of weld defects images recognition and classification while improving the performances of Deep Belief Network by avoiding the overfitting.

Key words: weld defects; deep learning; sparsity constraints; deep belief network

作者简介:

刘梦溪女, (1983-), 博士研究生, 讲师. 研究方向为智能控制, 图像与信号处理. E-mail: 26702163@qq.com.

王征男, (1982-), 博士, 讲师. 研究方向为故障诊断, 智能检测.

宋久旭男, (1979-), 博士, 硕士生导师, 副教授. 研究方向为智能测控技术及电力电子技术与新型半导体器件.

巨永锋男, (1962-), 男, 博士, 博士生导师, 教授. 研究方向为交通控制与管理、智能测控技术及应用和智能化工程机械.

武晓滕女, (1974-), 博士, 硕士生导师, 教授. 研究方向为自动控制及智能控制.